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Je nám velkým potěšením představit vám další vydání Bysterského zpravodaje. 
Po trochu delší době, než jste zvyklí, vám opět přinášíme zajímavé informace z dění 
v naší obci.  
Letošní rok je v mnohých směrech zvláštní. Také náš zpravodaj to bude mít tak trochu 
jinak. Po běžném čísle Zima 2020, které vyšlo v březnu, jsme nyní připravili 
mimořádné vydání Jaro – podzim 2020. A abychom náš zpravodaj srovnali s časem 
kalendářním, budeme v listopadu pokračovat číslem Zima 2020. Po něm už bude 
následovat Jaro 2021.  
Doufejme, že nás nezaskočí zase nějaká „vlna“ a budeme moct v naší práci 
pokračovat podle plánu a bez nečekaných přestávek.  
Přejeme vám krásné letní dny a těšíme se na vás na některé z očekávaných akcí, ať 
už v areálu Koupaliště, na náměstí o pouti nebo po prázdninách na akcích pro děti či 
seniory.  

Vaše redakce 

Z jednání obecního zastupitelstva 
 
Usnesení č. 17 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se 
konalo dne 26. února 2020 na obecním úřadu od 19:30 hodin.  
  
Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:   
  

1. Bere na vědomí  
a) zprávu o rozpočtovém opatření č. 01/2020, schváleném starostou   
b) zprávu o plnění usnesení č. 16–2018-22  
c) zprávu o došlé poště  
d) informaci o dalším postupu prací na ZSDVOB  
e) zprávu o prováděných pracích v obci  
f) zprávu o kulturních akcích v obci  
  

2. Schvaluje  
a) veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace - podpory z rozpočtu obce Bystré pro 
r. 2020 o. p. s. Domácí hospic Setkání Rychnov n. Kn. ve výši 5.000,-Kč  
b) zásady pro poskytnutí dotace z rozpočtu obce Bystré pro rok 2020 Sboru 
dobrovolných hasičů Bystré ve výši 40.000,-Kč č. j. DP 04/2020  
c) směnu pozemků mezi obcí Bystré a manželi Tláskalovými na základě žádosti 
manželů Tláskalových z listopadu 2019  
d) změnové listy č. 1 a 2 na akci ZSDVOB včetně dodatku č.1 ke smlouvě o dílo k fi- 
nálnímu projednání na CEP HK   
e) dodavatele rozšíření veřejného osvětlení dle výsledku výběrového řízení s na-
bídnutou nejnižší cenou  
f) smlouvu o pronájmu prostoru sloužícího k podnikání v ar. Koupaliště č. 01/2020-K  
g) příspěvek římskokatolické farnosti v Bystrém ve výši 20.000,-Kč v rámci sdružení 
prostředků na nátěr střechy kostela sv. Bartoloměje v Bystrém na základě žádosti ze 
dne 17. 2. 2020  
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h) úpravy pronajatého pozemku p.č. 460/13 k.ú. Bystré v Orlických horách v areálu 
Koupaliště dle zaslané žádosti  
  

3. Ukládá  
a) Místostarostovi obce Josefu Lukáškovi projednat s manželi Tláskalovými směnu 
pozemků v majetku jmenovaných a obce  
  

4. Neschvaluje  
a) Prodej pozemku par. č. st. 189 k.ú. Bystré v Orlických horách v areálu Koupaliště   
 
 
 
Usnesení č. 18 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se 
konalo dne 6. května 2020 v budově čp. 88 (bývalá škola) od 19:30 hodin. 
  
Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:   
  

1. Bere na vědomí  
a) zprávu o rozpočtovém opatření č. 02/2020, schváleném starostou 28. 2. 2020  
b) zprávu o plnění usnesení č. 17–2018-22 ze dne 26. 2. 2020  
c) zprávu o došlé korespondenci  
d) informaci o dalším postupu prací na ZSDVOB  
e) zprávu o prováděných pracích v obci a odpadovém hospodářství  
f) zprávu o kulturních akcích v obci  
  

2. Schvaluje  
a) veřejnoprávní smlouvu č. 04/2020 o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Bystré pro 
r. 2020 Sboru dobrovolných hasičů v Bystrém ve výši 32.000,-Kč dle schválených 
zásad pro poskytnutí dotace čj. DP 04/2020  
b) veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.02/2020 ve výši 89.560,-Kč pro ZŠ a 
MŠ Trivium plus o.p.s. (ZŠ) dle schválených zásad pro poskytnutí dotace č. DP 
02/2020  
c) veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.03/2020 ve výši 64.000,-Kč pro ZŠ a 
MŠ Trivium plus o.p.s. (MŠ) dle schválených zásad pro poskytnutí dotace č. j. DP 
03/2020  
d) závěrečný účet sestavený k 31. 12. 2019 a vyslovuje souhlas s celoročním 
hospodařením obce bez výhrad  
e) účetní závěrku včetně hospodaření obce za účetní období 2019 ke dni 31. 12. 2019 
f) veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.05/2020 římskokatolické farnosti 
v Bystrém ve výši 20.000 Kč pro nátěr lodi kostela v Bystrém dle usnesení č. 17/2g 
ze dne 26. 2. 2020  
g) veřejnoprávní smlouvu č. 01/2020 o podpoře provozu prodejny v obci Bystré z 
rozpočtu obce Bystré v celkové výši 80.000,-Kč  
h) pronájem části obecního pozemku p.č 88/1 v k.ú. Bystré v Orlických horách tvořící 
příjezd k čp. 98 manželům Daně a Miloši Francovým dle záměru č. Z01/2020.  
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3. Neschvaluje  
a) poskytnutí finanční dotace Lince bezpečí z. s. Praha  
b) poskytnutí finanční dotace Diakonii Broumov  
c) prodej části obecních pozemků p.č. 820/1 a 843 v k.ú. Bystré v Orlických horách 
manželům Hradeckým  
 

4. Ukládá  
a) starostovi obce Leoši Ševcovi nabídnout manželům Hradeckým možnost pronájmu 
části pozemku p.č. 843 v k.ú. Bystré v Orlických horách v majetku obce   
 
 
 
Usnesení č. 19 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se 
konalo  dne 24. června 2020 na obecním úřadu od 19:30 hodin.  
 
Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:   
  

1. Bere na vědomí  
a) zprávu o rozpočtových opatřeních č. 3/2020 a 4/2020, schválených starostou obce 
2. 5. 2020 a 15. 5. 2020  
b) zprávu o plnění usnesení č. 18–2018-22 ze dne 6. 5. 2020  
c) zprávu o došlé poště  
d) informaci o dalším postupu prací na ZSDVOB  
e) zprávu o odpadovém hospodářství a prováděných pracích v obci  
f) zprávu o kulturních akcích v obci  
  

2. Schvaluje  
a) rozpočtové opatření č. 5/2020 ze dne 7. 6. 2020  
b) smlouvu o poskytnutí dotace z dotačního fondu KHK č. 20RRD10–0011 ve výši 
50.000,-Kč z programu na podporu malých prodejen na venkově  
c) nájemní smlouvu k části pozemku p. č. 88/1 v k.ú. Bystré dle záměru Z 01/2020 
uzavřenou mezi obcí Bystré a manželi Danou a Milošem Francovými  
d) záměr prodeje pozemku p. č. 843 v k. ú, Bystré Č.j. Z02/2020  
e) zhotovitele dodávky vybavení kuchyně akce ZSDVOB dle výsledku výběrového 
řízení  
f) zhotovitele dodávky vybavení interiéru restaurace akce ZSDVOB dle výsledku 
výběrového řízení  
g) přijetí individuální dotace z rozpočtu KHK kap. 48 ve výši 2.000 000,-Kč  
  

3. Souhlasí  
a) se zařazením území obce Bystré do územní působnosti MAS Pohoda venkova z.s. 
na programové období 2021–2027.  
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Důležitá upozornění 

Odečty vodoměrů 

V letošním roce Obec Bystré začala s odečtem 
vodoměrů již v červenci, aby se vyúčtování a 
správní poplatky podařilo postupně rozesílat od 
konce července do konce září.  
V případě nezastižení při odečtu vám pracovníci 
zanechají lístečky s dalšími pokyny k odečtu.   
 

Leoš Ševc, starosta obce 

 

Místní knihovna je otevřena 16:00-18:00 v těchto termínech:  
 

srpen   12., 26.  září  9., 23.  říjen  7., 21. 
 

listopad  4., 18.   prosinec  2., 16. 
 

Informace o provozní době najdete nově také na okně vedle vchodu do 
budovy bývalé školy. 
 

Na vaši návštěvu bysterské knihovny se těší Ivana Pokorná. 

V tomto období slaví svá významná životní jubilea 

Jana Zámečníková   Ivana Přibylová  Hana Drašnarová  

   Stanislava Krpatová   Marta Smrčková  

Jindřiška Maisnerová    Václav Drašnar     Josef Bareš 

            Karel Čejpa           Pavel Hejzlar         Ivana Pokorná  

        Eva Balcarová              Jiří Povolný         Eva Ševcová 

       Alena Novotná        Dana Zárubová 

 

       Přejeme všem pevné zdraví a hodně štěstí. 
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 Stalo se  

Nová pohádka od Viktora 

Jak již bylo uvedeno v minulém čísle Bysterského zpravodaje, premiéra nového 
představení juniorského ochotnického souboru Viktor se uskutečnila v neděli 23. 
února v sokolovně v Dobřanech. Hned druhý den následovaly dvě reprízy pro děti 
z dobřanské a ohnišovské školy a bysterské školky. Nutno dodat, že jsme to 
vzhledem k nastalé koronavirové situaci stihli opravdu za pět minut dvanáct. Vše ale 
klaplo bezvadně a dobřanská sokolovna byla diváky naplněná do posledního 
místečka. 
Tentokrát jsme nastudovali pohádku „Taneček přes dvě pekla“, kterou jistě mnozí 
znáte z televizních obrazovek, kde měla svou premiéru v roce 1982. Kromě Pavla 
Trávníčka a Nadi Konvalinkové v titulních rolích se v ní představila celá plejáda 
známých herců. Mně se tato pohádka zalíbila především pro její humor, spoustu 
veselých písniček a tance. Je to pro změnu zase něco trochu jiného a myslím, že i 
pro mladé herce je to zábava. Pro ty, kteří pohádku neznají, nebo ji neviděli v našem 
podání, jen lehce prozradím, že se v ní setkáváme s nafintěnými a nafoukanými 
čerticemi z pekla I. kategorie a ušmudlanými a trochu natvrdlými čerty z pekla II. 

kategorie. Hlavní postavou je pak Kája Fousek, 
namyšlený mládenec, kterého se snaží obě pekla 
napravit, ale nakonec je to úplně někdo jiný, kdo 
musí své nepěkné chování polepšit… Ale víc už 

neprozradím, musíte se na nás prostě přijít podívat!  
Doufejme, že to bude možné a my se budeme moci s touto veselou pohádkou ukázat 
různě po okolí už letos na podzim, pak také i v příštím roce. A nakonec zavítáme i na 
jeviště zrekonstruované bysterské hospody. Ještě bych ráda touto cestou chtěla 
poděkovat všem, kteří se na naší pohádce jakkoli podíleli. Díky panu Václavu 
Drašnarovi st. za pomoc s kulisami, díky Leoši Ševcovi za ozvučení a pouštění hudby, 
díky Pepovi Lukáškovi za osvětlení, díky moc Janě Krásové za nápovědu a pomoc 
s kostýmy a scénou, díky své švagrové Lence Poláčkové za ušití krásných sukní pro 
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čertice a díky moc Pepovi Ševcovi a jeho firmě PROFIALARM s.r.o. za sponzoring a 
realizaci světelných efektů. A musím také poděkovat Jenkovi Hejzlarovi za zapůjčení 
prostor pro zkoušení v době, kdy to nebylo možné ani v hospodě ani ve škole. Moc si 
vážím všech, kteří nám nezištně podali svou pomocnou ruku, bez nich by to prostě 
nešlo.  
Ale nejvíc chci poděkovat všem dvanácti hercům. Tentokrát to byla opravdu fuška. 
Začali jsme se připravovat už koncem zimy minulého roku. A i když bylo velmi těžké 
setkat se všichni jednou týdně na zkoušky a nemohli jsme zkoušet přímo na jevišti 
naší hospody, nakonec se dílo díky šikovnosti a snaze mladých herců podařilo. Moc 

si vážím toho, že se do této ochotnické činnosti se 
mnou vrhli, a doufám, že je naše společná práce 
těší a baví. Zaslouženu odměnou pak budiž obdiv 
nad jejich skvělými výkony z řad příbuzných, 
známých či spolužáků a bouřlivý potlesk 
zaplněného hlediště, třeba tak, jak tomu bylo 
v únoru v Dobřanech. 

Romana Bartošová 

Práce v areálu Koupaliště 

I přes nákladnou přestavbu hospody v centru obce a těžkosti spojené s COVID-19 se 
podařilo v období od března do června provést poměrně rozsáhlé úpravy v areálu 
Koupaliště. A to především díky výraznému přispění nájemce areálu. K realizaci 
pomohlo také několik brigád. Těch se zúčastnilo mnoho místních občanů i 
přespolních. A nebylo to jen při čištění nádrže. Podařilo se provést také terénní úpravy 
a vystavět pět nových chatek včetně elektropřípojek.  
Velké změny se dočkal i vlastní kiosek s občerstvením. Tam byl kompletně 
zrekonstruován rozvod elektro včetně revize a rozšířil se zastřešený prostor. Ten, jak 
se ukázalo, je při současném počasí hojně využíván. Zvelebení se dočkalo také 
venkovní posezení včetně ohniště a pískoviště. Ve zděném objektu byly zřízeny 
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sprchové kouty a vyměněny dveře na WC. Podařilo se upravit i okolí areálu, vyřezat 
mnoho náletů a celkově vylepšit vzhled areálu.  
areál Koupaliště se tak posunul o hodný kus kupředu. Nabízí nejen příjemné místo 
na koupání, odpočinek a sport. Díky kvalitnímu zázemí už láká návštěvníky i k trávení 
letní dovolené.       

                                      Leoš Ševc                  
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Volejbal v Bystrém 

V tomto roce se opět necelá 
dvacítka nadšenců pravidelně 
schází v úterý a pátek navečer 
v areálu Koupaliště na rekreační 
hraní volejbalu. Kvůli nouzovému 
stavu byla sezóna zahájena o něco 
později a bohužel ani počasí 
venkovním tréninkům moc nepřeje. 
To se podepisuje hlavně na kvalitě 
hřiště.  
První letošní turnaj se měl 
uskutečnit v sobotu 20. června proti 
družstvu z Náchoda. Protože ale 
téměř celý den intenzivně pršelo a 
hřiště spíš připomínalo vodní 
plochu, až navečer bylo sehráno 
pár setů jen tak pro radost. A tak 
jsme domluvili náhradní termín pro 
přátelské utkání na sobotu 8. srpna.  
První zářijovou sobotu se pak 
zúčastníme klání v Novém Městě 
nad Metují a sezónu uzavřeme zápasem s kamarády z Náchoda v sobotu 10. října.  
Hraní volejbalu není ničím vázáno, kdo by měl chuť si přijít zahrát, scházíme se 
v úterý a v pátek v 17:30 hod. v areálu Koupaliště. 

    Leoš Ševc 

Rozšíření veřejného osvětlení u nových RD 

Další stavba, kterou se nám 
podařilo financovat z dotačních 
programů, je rozšíření veřejné-
ho osvětlení. Jedná se o lokalitu 
nových rodinných domků smě-
rem k Podevsí.  
Dotaci naší obci poskytla auto-
mobilka ŠKODA AUTO. Samot-
ná realizace proběhla překva-
pivě rychle a bezproblémově na 
přelomu května a června 2020.  
A ti, co zde už bydlí, si mohou 
vychutnat bezpečnější cestu do 
svých domovů. 

Leoš Ševc 
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Kulturní akce v areálu Koupaliště 

Letošní sezóna byla s přihlédnutím na situaci s pandemií Covid-19 velmi nejistá a 
organizátoři museli být při plánování akcí opatrní. Proto byl tentokrát červenec 
volnější a většina akcí byla soustředěna na měsíc srpen. Přesto je nabídka pestrá a 
můžeme vybírat z různých žánrů.  

Největší akce se usku-
teční v době bysterské 
pouti v sobotu 22. srpna, 
následující sobotu pak 
proběhne akce s názvem 
Bysterské beatové léto a 
o týden později 5. září 
nás čekají Orlické ozvěny 
– 29. ročník country – folk 
– bluegrass – festival. 
Takže se máme opravdu 
na co těšit.                  

                                                       
Leoš Ševc 

 

 

Velorexy v Bystrém  

Ve dnech 10. - 12. července se v areálu Koupaliště konal jubilejní 10. Podorlický sraz 
velorexů. Letošní ročník byl v jeden čas dost nejistý z důvodu opatření spojených 
s pandemií COVID-19. Naštěstí byla omezení včas odvolána a setkání se mohlo 
uskutečnit.  

Do areálu nakonec dorazilo 
kolem 60 vozů a závodního 
klání se pak zúčastnilo 
celkem 56 strojů. Jak zrád-
né je letošní deštivé počasí, 
poznaly stroje hlavně při 
výjezdu po travnaté ploše v 
areálu.  
Také letošní ročník patřil 
k mezinárodním, dorazili 
sem také hosté ze soused-
ního Polska a Slovenska. 
Na závěr ještě zmíním, že 
termín příštího srazu velo-

rexů je stanovený na 9. - 10. července 2021 a uskuteční se opět v areálu Koupaliště 
v Bystrém.                                                                                                    Leoš Ševc 
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Hospoda - zateplení společenského domu v obci Bystré  
Stavba se pomalu chýlí ke svému konci. V posledních týdnech opravdu velmi 
pomalým tempem. Bohužel i zhotovitele stavby postihly problémy spojené s pandemií 
COVID-19 v podobě nedostatku pracovníků z Ukrajiny. Celá stavba proto byla několik 
dní zcela zastavena. V červenci se situace zlepšila a v současné době Obec Bystré 
jedná se zhotovitelem o dalším postupu prací.  
Nyní jsou před dokonče-
ním vnitřní prostory.  
Z větší části je prove-
dena kompletace elek-
troinstalate, topení, VZT, 
probíhá kompletace ZTI. 
Jsou položeny dlažby a 
v 1.NP se mají pokládat 
plovoucí podlahy. Vnitř-
ní prostory jsou tedy za-
tím v souladu s harmo-
nogramem prací.  
Oproti tomu je ještě 
poměrně hodně práce 
zvenčí. V brzké době by 
se měla začít realizovat kanalizační přípojka a základy nové terasy. Následovat by 
měly práce na zateplení fasády a venkovní úpravy. Na posledních kontrolních dnech 
byl přítomen i projektant k řešení několika detailů provádění fasády a zpevněných 
ploch.    
Obec Bystré má již vy-
braného zhotovitele vy-
bavení kuchyně a in-
teriéru restaurace.  
Je také počítáno s něja-
kými úpravami sálu. Ty 
nejsou zahrnuty do před-
mětu díla, projekt zde po-
čítal jen s minimem pra-
cí. Na tyto i některé další 
práce se obci podařilo 
získat mimořádnou dota-
ci z Královéhradeckého 
kraje. V těchto dnech by 
mělo dojít k podpisu její 
smlouvy. Ta nám významně pomůže s financováním dokončovacích prací.  
Pevně věříme, že stavební firmě se podaří minimalizovat dopady koronaviru a stavbu 
zdárně dokončí ve stanoveném termínu.    

 
Leoš Ševc 



Bysterský zpravodaj                                                                                            jaro – podzim 2020  
 

 - 12 - 

Osvětová beseda 

Spolek (dříve občanské sdružení) osvětová beseda má v Bystrém dlouholetou tradici. 
Zaštiťuje činnost divadelních souborů, dechovky a sdružení Vag-I-Noviny. 
V posledních letech, po odchodu posledního správce osvětové besedy pana Josefa 
Ševce se však ocitla tak trochu v bezvládí. Pořádání tradičních zábav se podařilo díky 
panu starostovi zachovat, ale bylo nutné udělat pár změn, aby mohl spolek fungovat 
dál v souladu s platnou legislativou. Z tohoto důvodu byla svolána schůzka zástupců 
výše zmíněných souborů, na níž bylo odsouhlaseno nové vedení spolku. Za nového 
správce osvětové besedy byla zvolena Romana Bartošová, jejím zástupcem pak 
Josef Lukášek a členy rady osvětové besedy byli zvoleni Václav Drašnar st., Josef 
Novotný a Pavlína Jelínková. Následně došlo k úpravě stanov spolku tak, aby byly 
v souladu s občanským zákoníkem, který tuto problematiku v současné době nově 
řeší. Upravené znění stanov bylo odsouhlaseno novou radou osvětové besedy a po 
shromáždění nutných příloh byla požádána žádost na Krajský soud v Hradci Králové 
o změnu, která se tedy týkala nových statutárních zástupců, nových stanov a také 
nového názvu, kdy se spolek dnes oficiálně jmenuje „Osvětová beseda Bystré, z. s.“ 
(z. s. = zapsaný spolek). I nadále platí, že za členství ve spolku se neplatí žádný 
členský příspěvek a členy spolku jsou členové jednotlivých souborů. Poslední 
změnou je, že novou účetní spolku je účetní obce Bystré. Velice děkujeme paní Aleně 
Novotné, která tuto činnost spoustu let svědomitě vykonávala.  
Závěrem nezbývá než popřát osvětové besedě ještě spoustu činorodých let a 
jednotlivým souborům pak především hodně šikovných členů plných síly a chuti do 
této bohulibé činnosti.  

Romana Bartošová 
 
 

Rok 2021 bude v Bystrém rokem divadelním 

Právě před 150 lety byl totiž v Bystrém založen ochotnický soubor, jakožto první 
takovýto soubor v našem okolí. Toto významné výročí bychom rádi v příštím roce více 
připomenuli a zavzpomínali na bysterskou ochotnickou činnost od jejích počátků až 
do současnosti. Proto žádáme všechny, kteří by měli jakékoliv materiály, týkající se 
bysterských ochotníků, o jejich zapůjčení (vytvoříme si své kopie a vše zase obratem 
vrátíme). Zároveň bychom byli velice vděční všem dlouholetým ochotníkům za 
jakkoliv dlouhé napsané zavzpomínání na ochotnickou činnost svou či ostatních. 
Materiály či sepsané vzpomínky můžete přinést Romaně Bartošové nebo Petře 
Poulové či poslat elektronicky na e-mail: romana-bartosova@seznam.cz, a to ideálně 
do konce roku 2020. 
 
Za vše předem velice děkujeme!!! 

Romana Bartošová 
 
    

mailto:romana-bartosova@seznam.cz
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Co možná nevíte 

Bysterští legionáři 

V prvním dílu bysterské kroniky vzpomíná kronikář Jan Balcar na počátek světové 
války: „Kdo to prožil, nikdy nezapomene na nedělní jitro dne 26. června 1914. Byl 
krásný den, uprostřed nepilnějších žitných žní, ale na tvářích všech lidí bez rozdílu 
znáti bylo úděs. Příčinou toho byly vylepené mobilizační vyhlášky, kterými 
mobilizovaná byla celá branná moc rakouská. Sice již od události sarajevské, atentátu 
na následníka trůnu Franze Ferdinanda a jeho choť Žofii, byla obava ze zápletky 
válečné, ale přece jen doufalo se ve smírné vyřešení sporu rakousko srbského. Proto 
mobilizace působila jako úder hromu.  
Samozřejmě že nejvíce se lidé dohadovali o to, jak dlouho válka potrvá. Těšili se, že 
bude krátká v době moderních zbraní, snad as do podzimu. Našel se tu a tam 
pesimista, který předpovídal plný rok trvání, ale nepochodil. Bylo dobře, že 
budoucnost byla lidem zakryta, kdyby věděli, že potrvá plné 4 roky a co běd a škod 
přinese, co by tu bylo zoufalství…“ 
 
Z celkového počtu odvedených do rakousko-uherského vojska bylo 12,6% Čechů, 
což představovalo 1 060 000 mužů. Ani Bystré nebylo výjimkou. 16 mužů se z války 
nevrátilo – jejich jména najdete na pomníku padlým ve světové válce před Eladou.  
Úplně nahoře jsou uvedena jména Josef Verner (Doly čp. 56) a František Preisler (čp. 
54), pod jejich jmény jsou dnes již jen prázdné obdélníky, které zůstaly po tom, co 
počátkem 2. světové války musely být odstraněny nápisy LEGIONÁŘ. 
 
Kdo byl legionář? Jednalo se o česko-
slovenské dobrovolníky legionářské (tj. 
zahraniční) armády, kteří do ní byli zařazeni 
na základě přihlášky učiněné příslušnému 
orgánu do 28. října 1918, a to úplně dobro-
volně, bez jakéhokoli nátlaku. Česko-
slovenskou legionářskou armádou rozumějí 
se autonomní, z Čechoslováků složené 
vojenské formace ve svazku příslušných 
spojeneckých armád, kterými byly armády 
americká, anglická, francouzská, italská, 
ruská (ta pouze do 28. února 1918) a srbská. 
Podle výkazu Kanceláře čs. legií bylo všech 
legionářů 88 701 (z Bystrého celkem 7 – viz 
dále), z toho 60 109 jich bylo ruských (z 
Bystrého 5), italských legionářů bylo 19 225 
(z Bystrého 2). Celkem  5 397 se jich nevrátilo 
– padli, zemřeli po zraněních, na nemoci či 
zůstali nezvěstní (z Bystrého 2). 
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Josef Andrš, nar. 1884, obuvník 
Jeho domovská obec byla Bystré, podle evidenčních záznamů bydlel u rodičů 
v Rychnově nad Kněžnou. Byl zajat v září 1914 na ruské frontě, většinu doby v zajetí 
byl využíván pro práce ve svém řemeslném oboru. V březnu 1918 se přihlásil do legií, 
bojoval proti sovětským vojákům. Do vlasti se vracel lodí přes Tichý oceán, vlakem 
přes Kanadu a dále přes Atlantik. Z legií byl propuštěn 6. 11. 1920. 
 

Josef Čtvrtečka, nar. 1897, obuvník 
Ještě mu nebylo ani 18 let, když musel 15. října 1915 na italské bojiště. V květnu 1917 
byl zajat a v březnu 1918 se přihlásil do legií, se kterými bojoval proti Rakousko-
Uhersku u Doss Alto. V prosinci 1918 se vrátil domů a odešel ještě bojovat na 
Slovensko proti maďarským vojákům. Propuštěn byl  24. 12. 1920. 
 

Rudolf Hejzlar, nar. 1886, tkadlec 
viz dále v samostatném příspěvku 
 

František Pokorný, nar. 1887, hudebník 
Byl příslušníkem plukovní hudby u 5. čs. střeleckého pluku, v říjnu 1917 se přihlásil 
do legií. Zemřel na skvrnitý tyfus 17. 3. 1919 v Omsku, kde je také pohřben. 
Stejné životopisné údaje (liší se pouze rok narození, zřejmě chyba) uvádí Josef Juza 
v knize Čs. legionáři okresu RK také u další osoby spojené s Bystrým: 
František Preizler, dělník 
Odešel na ruské bojiště, kde byl v v srpnu 1914 zajat. V říjnu 1917 se přihlásil do legií. 
Dále vše souhlasí s Františkem Pokorným, protože se Preizler (na pomníku je 
uvedeno Preisler) 26. září 1918 nechal přejmenovat na české jméno Pokorný. 
 

Josef Remeš, nar. 1883, řezník a uzenář 
Byl zajat ruskými vojáky v září 1914, v září 1917 byl rotním sanitářem 8. čs. 
střeleckého pluku. S plukem nastoupil cestu na východ, ale v Moskvě byl bolševiky 
zajat a dva měsíce vězněn. Podařilo se mu uprchnout a vydal se na cestu k čs. 
jednotkám. Onemocněl skvrnitým tyfem a nepodařilo se mu legie dostihnout. Zůstal 
v Rusku až do roku 1938, kdy byl vypovězen. Vrátil se do vlasti a žil v obci Lobčí u 
Mělníka. 
 

Josef Švorc, nar. 1887, zámečník 
Koncem srpna 1914 odešel na ruskou frontu, v květnu 1915 na italskou. V Padule se 
15. 4. 1918 přihlásil do legií, do vlasti se vrátil 26. 12. 1918, bojoval ještě na Slovensku 
proti maďarským vojákům za celistvost republiky. Z legií byl propuštěn 10. 10. 1920, 
žil v Dobřanech. 
 

Josef Verner, nar. 1884, bysterský rodák, bydlištěm na Spáleništi, dělník 
V září 1914 odešel na ruské bojiště, v srpnu 1918 se přihlásil do legií. V bojích proti 
bolševickým vojákům u obce Rejpovky 27. 9. 1918 padl, je pohřben na neznámém 
místě. 

Petra Poulová, kronikářka obce,  
podle knihy J. Juzy Čs. legionáři okresu Rychnov nad Kněžnou 



jaro – podzim 2020                                                                                                                          Bysterský zpravodaj   
 

 - 15 - 

Vzpomínka na Rudolfa Hejzlara 

Letos uplyne 100 let, co se Rudolf Hejzlar, můj děda, vrátil z první světové války. Děda 
si bral babičku Emilku Ptáčkovou z Nedvězí v r. 1912. Babičce tehdy bylo 18 roků a 
podle fotografií to byla krásná žena. Narodila se jim dcera a už 1. srpna 1914 musel 
děda narukovat do války. Jak asi bylo mladé manželce a mamince, když živitel rodiny 
musel jít bojovat za Císaře pána.  
Po krátkém výcviku následoval urychlený přesun s pochodovou jednotkou na ruské 
bojiště. V bojích s ruskými vojáky byl 13. září 1914 u Rávy Ruské zajat. Čekalo ho 
zajetí v obci Retkina v Tobolské gubernii. 

Do čs. jednotek v Rusku se 
přihlásil v dubnu 1918 a 30. 
dubna 1918 byl v Kurganu 
zapsán do základního stavu tzv. 
Kurganského praporu. V jeho 
sestavě bojoval na Uralské 
frontě. V srpnu 1918 vznikl 
v Novonikolajevsku 11. čs. Stře-
lecký pluk a do něho byla v lednu 
1919 začleněna i tato jednotka 
čs. legií. S ním střelec Rudolf 
Hejzlar střežil sibiřskou magi-
strálu v oblasti Ačinska. Do léta 
1919 se pluk přesunul do 
Vladivostoku, odkud byl 7. června 
1920  evakuován  americkou lodí 
Tencer, se zastávkou v Singa-
puru a přes Suez do Terstu. 
Odtud vlakem do vlasti.  
Tady jsme měli už dva roky 
republiku. Doma ho čekala stále 
ještě mladá manželka a také 
šestiletá, těžce nemocná dcera. 
Ta později nemoci podlehla. 
Rudolf Hejzlar byl z čs. legií 
propuštěn do občanského života 
8. listopadu 1920. Vrátil se do 
rodné obce, do Bystrého čp. 96, 
kde tehdy rodina žila. 

 
Mojmír Bárta – vnuk 

 
Zdroj : Josef Juza – Čs. legionáři okresu Rychnov nad Kněžnou 

            Osobní vzpomínky autora 
            Foto – osobní archiv autora 
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Mým snem bylo předpovídat počasí v televizi  

Rozhovor s Mgr. Filipem Smolou,  
meteorologem Českého hydrometeorologického ústavu  
a moderátorem počasí na Prima CNN News 

Filip vyrostl v Bystrém čp. 117. Jisté předpoklady k moderování osvědčil již na 
konci deváté třídy, když s Nikolou Čtvrtečkovou provázeli vánoční besídkou 
v místní hospodě. Po dobřanské základní škole se dostal na gymnázium do 
Dobrušky, kde maturoval v roce 2014. Na vysokou šel do Brna na 
Přírodovědeckou fakultu Masarykovy univerzity, vystudoval zde bakalářský 
obor Geografie a  navazující magisterské studium obor Fyzická geografie. 
Promoval v červenci 2019. 

Po promoci ses do Bystrého nevrátil. Kde teď bydlíš? 
Momentálně bydlím v pražském Podolí. Je tam hezky, na Prahu je to taková 
maloměstská čtvrť kousek od centra. Ale do Bystrého jezdím pořád, snažím se aspoň 
jednou, dvakrát do měsíce. Je tu taky hezky a mám to tady rád. Je tu větší klid a 
příroda je tu blíž, i když Praha je dost zelené město. 
 
Někdo mi říkal, že ses už v dětství zajímal o meteorologii. Je to pravda? 
Myslím, že jsem se o počasí začal zajímat někdy na druhém stupni základní školy. 
Jednoho dne mě napadlo, že si začnu zapisovat, jaké bylo ten den počasí. K tomu mi 
tenkrát stačil pohled z okna a venkovní teploměr na okně v kuchyni. Postupem času 
jsem si začal srovnávat, jak se u nás lišilo počasí od předpovědi, tak jsem začal koukat 
na počasí v televizi. Zjistil jsem, že je to hodně zajímavé, a tak nějak postupně jsem 
se začal seznamovat s meteorologií. Pak jsem dostal k narozeninám venkovní 
poloprofesionální meteostanici, kterou můžete vidět na komíně naší garáže u rodičů, 
a tím moje měření dostala pravidelnost. Pár let jsem svoje data zpracovával a 
vyvozoval z nich, jaký byl v Bystrém měsíc nebo rok. Ale to moc dlouho netrvalo, na 
střední škole jsem na to už moc neměl čas a na vysoké už vůbec ne. 
 
Na idnes blogu je několik tvých článků z let 2013-2014, zaujal mne příspěvek 
Nerušme letní čas z října 2014. Názor na střídání letního a zimního času jsi 
nezměnil? https://filipsmola.blog.idnes.cz/blog.aspx?c=432372 
(Smích) Nezměnil. Jsem zastánce střídání nebo celoročního letního času. Mám rád 
dlouhé letní večery a přijde mi zbytečné mít v zimě světlo v době, kdy člověk spí nebo 
sedí v práci nebo ve škole. To mi přijde lepší využít tu hodinu světla „navíc“ po práci. 
Ten článek je z doby, kdy jsem se asi potřeboval k něčemu vyjadřovat, dneska už si 
blog nepíšu. Vlastně těch článků bylo jen pár. 
 
Meteorologie není tvůj jediný koníček. Máš na starosti také komunikaci 
v celorepublikovém pěveckém sboru Církve bratrské Effatha. Máš vůbec čas 
ještě na něco dalšího? 

https://filipsmola.blog.idnes.cz/blog.aspx?c=432372


Bysterský zpravodaj                                                                                            jaro – podzim 2020  
 

 - 18 - 

Vzhledem k tomu, že v práci sloužíme dvanáctihodinové denní i noční služby 
i víkendy, máme díky tomu některé jiné dny volno, tak mám času docela dost. 
Komunikaci v Effathě mám na starosti od ledna 2020, ale v půlce března se život 
zastavil, takže ve sboru nebylo ani moc co plánovat nebo komunikovat, protože jsme 
se nemohli sejít a nacvičovat. Takže jsem v podstatě toho komunikátora zatím moc 

nedělal. 😊  

Pracuješ v Českém hydrometeorologickém ústavu, jak ses tam dostal? 
Já jsem vždycky chtěl dělat v ČHMÚ předpověď počasí, tak jsem se jednoho dne před 
koncem studia jen tak podíval na jejich webové stránky, jestli někoho nehledají. A oni 
hledali. Pak jsem jim poslal životopis, byl jsem pozván na pohovor, a ještě ten den 
mně napsali, že pokud udělám státnice, tak mě přijmou. Nečekal jsem, že to půjde 
tak rychle a že hledání práce vyjde na první pokus. Vlastně jsem se tam ještě hlásil 
na pozici meteorologa-specialisty, který zpracovává data, protože od toho, co dělám 
teď, mě zpočátku odrazovaly noční a víkendové směny. Naštěstí jsem se rozhodl pro 
předpověď počasí a víkendové ani noční směny mi nakonec nevadí.  
 
Konkrétně jsi zaměstnancem Oddělení meteorologických předpovědí na 
Centrálním předpovědním pracovišti Českého hydrometeorologického ústavu 
v pražských Komořanech. Co si pod tím máme představit? 
To je oddělení, kde čtyřiadvacet střídajících se meteorologů vytváří krátkodobé 
i střednědobé předpovědi počasí pro celou republiku a taky pro Prahu a Středočeský 
kraj, protože oddělení funguje i jako regionální pracoviště pro tuto oblast. A já zatím 
pracuju převážně pro toto pracoviště, protože na vytváření celorepublikových 
předpovědí nebo na vydávání výstrah před nebezpečným počasím je potřeba větší 
praxe. Předpovědi můžete najít na stránkách Ústavu, taky je prezentuje Česká 
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televize a Prima ve svých počasových relacích nebo je od nás kupují různá další 
média – noviny, internetové zpravodajské portály apod. Pak také vytváříme 
specializované předpovědi pro zákazníky – energetiky, hlavně v zimě pro silničáře. 
Ale té práce je ještě mnohem víc. 
 

CNN Prima News 
je český zpravodajský kanál, 
patřící pod skupinu FTV 
Prima. Stanice začala vysílat 
3. května 2020 v 18:55. 
Prvním pořadem byly Hlavní 
zprávy. Denně se vysílá 15 
velkých pořadů. Složité 
problémy by měly být 
popisovány prostřednictvím 
příběhů běžných lidí, 
zpravodajství je tvořeno směsí 
seriózních a odlehčujících 

informací. Stanice nabízí objektivní české zpravodajství na světové úrovni, které má 
být svižné, srozumitelné a zábavnější. Díky spolupráci se CNN získává přístup k 
zahraničním materiálům, česká redakce dodává informace o dění v Česku. Jelikož se 
jedná o komerční stanici, jsou do vysílání zařazovány reklamy. 

Jedním z pořadů této stanice je také POČASÍ. Jeho exkluzivita spočívá v tom, že na 
CNN Prima News chodí profesionální meteorologové ČHMÚ. Ti řadu let chystají 
předpovědi počasí pro veřejnost, pro specializované zákazníky (třeba Ředitelství 
silnic a dálnic, ČEZ) a také vydávají výstrahy před nebezpečným počasím. Díky tomu, 
že předpovědi sami vytvářejí, tak ví, o čem mluví, a při moderování budou vědět, co 
zdůraznit a co je naopak jen zajímavost nebo perlička navíc.  

https://cs.wikipedia.org/wiki/CNN_Prima_News 

 
Druhým velkým tématem našeho rozhovoru je to, že ses začal pravidelně 
objevovat v televizi. Jak se vybírali meteorologové, kteří se střídají při 
moderování počasí na CNN Prima News? 
Prima sháněla meteorology pro svoje počasí, tak oslovila Ústav, z něhož se přihlásilo 
několik dobrovolníků. Z Primy si nás pozvali na kamerové zkoušky, kde si nás oťukli, 
jak před kamerou vypadáme a jak mluvíme. Z patnácti „přihlášených“ si nás vybrali 
deset. 
 
Prošla jsem si na internetu tvoje videa a musím říci, že při těch dvouminuto-
vých vstupech působíš velice klidně. Jak ses na vysílání připravoval? 
Připravování začalo hned po tom, co nás vybrali, čili někdy na přelomu listopadu a 
prosince 2019. Nejprve jsme začali chodit za paní Janou Postlerovou, kterou možná 
někteří čtenáři znají z dřívějších filmů nebo seriálů, a ta nás učila správně mluvit a 

https://cs.wikipedia.org/wiki/CNN_Prima_News
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vyslovovat a vůbec celkový projev před kamerou. Ta za námi chodí stále a dává nám 
rady a zpětnou vazbu. Od května nám radí i Markéta Fialová. V únoru jsme se začali 
učit s programem, kde si relace připravujeme, a začátkem března jsme pak začali 
chodit do studia, kde jsme si zkoušeli pohyby, chození před obrazovkou a interakci 
s kamerami a tak podobně. Všechno bylo potřeba se naučit a zautomatizovat. Během 
dubna se pak začalo vysílat tzv. do zdi, to znamená jako naostro, ale ještě to nešlo 
nikam do světa. Co se té nervozity týče, tak musím říct, že když tam stojím, ani mi 
nepřijde, že bych mluvil ke spoustě lidí. Asi to je tím, že ve studiu je jen kameraman 
a jen občas i někdo další. Kdybych ale měl mluvit před nějakým davem, asi bych byl 
mnohem nervóznější. 

 
Jak často tě můžeme v televizi vidět?  
Směny stanovuje kolegyně z Ústavu, která nám připravuje rozpis služeb i v ČHMÚ, a 
to proto, aby nám to dobře vycházelo a nic se nekrylo. Momentálně se nás střídá osm, 
dvě kolegyně se ještě připravují, takže to vychází třikrát nebo čtyřikrát do měsíce. Je 
to takové zpestření práce v Komořanech. 
 
Jak takový den v televizi vypadá? 
Pokud je neprázdninový všední den, vstávám ve tři čtvrtě na čtyři, abych na půl pátou 
do televize dorazil. O prázdninách a víkendech se začíná vysílat o hodinu, respektive 
o dvě později. Ráno je potřeba si připravit grafiku, naučit se předpověď nazpaměť – 
na rozdíl od většiny moderátorů ostatních pořadů nepoužíváme čtecí zařízení, 
protože bychom při interakci s obrazovkou „ztratili nit“. A taky se musím ráno převléct 
a stavit se v maskérně, aby maskérky zakryly všechny nedokonalosti, zvlášť kruhy 
pod očima, protože brzké vstávání není pro každého. Já teda spíš než se vstáváním 
mám problém s usínáním, takže toho před vysíláním moc nenaspím. Ale přes den to 
doháním kávou 😊. Běžně se začíná vysílat v šest, první tři hodiny v ranním vysílání 
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je počasí každou půl hodinu, takže je to 
docela frkot, to si člověk moc neodpočine, 
protože v mezičase musím relaci 
aktualizovat a pozměnit, aby nebyla pořád 
stejná. Během dne jsou pak až na výjimku 
relace co hodinu. Poslední živé vysílání 
počasí je kolem čtvrt na tři, pak se předtáčí 
počasí pro další hodiny a do večerního 
zpravodajského bloku. Ovšem to jen pokud 
se v počasí neděje nic zvláštního nebo 
nebezpečného. Pokud ano, je potřeba 
přinášet aktuální informace i odpoledne a 
večer, a proto můžu být v televizi až do půl deváté, což už se mi taky stalo.  
 
Můžeš mít ve svém povolání nějaké vyšší cíle? Přijde mi, že pro meteorologa 
je tohle vrchol jeho práce – předpovídat počasí přímo na obrazovce… 
Abych řekl pravdu, tak mým snem bylo dělat předpověď počasí a ještě větším snem 
bylo ho předpovídat v televizi. Vůbec jsem nečekal, že se mi to splní během prvního 
roku mého pracovního života. Měl jsem štěstí, že CNN Prima News začala rozjíždět 
vysílání právě letos a že si mě vybrali. Uvidíme, co bude dál a co život přinese. 😊 
 
Tak ať ti život přináší i nadále samé dobré věci. Děkuji za rozhovor. 

Petra Poulová, foto: F. Smola a CNN Prima News 

Zlatá svatba 

V sobotu 1. srpna 2020  

tomu bylo padesát let, co si 

Jana a Stanislav  

Zámečníkovi 

řekli na dobrušské radnici  

a v rokolském kostele své ANO. 

Do dalších společných let jim hodně štěstí, pohody,  

lásky a hlavně zdraví přeje celá rodina. 
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Vydala obec Bystré. 
Vychází jako čtvrtletník, pro 
občany Bystrého zdarma. 

Toto číslo vyšlo 12. 8. 2020 
nákladem 150 výtisků. 

 
Autorem neoznačených příspěvků 

je redakce. 
Vaše příspěvky, postřehy a 

náměty do dalšího zpravodaje 
můžete odevzdávat na OÚ,  

u Drašnarů č. p. 112 
nebo na 

monika.drasnarova@seznam.cz  
do 20. 10. 2020 

 
***** 
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8. srpna  
sobota 

Retro - music rock – 70. – 80. léta 20. století 
areál Koupaliště Bystré od 20 hodin 

19. srpna  
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
Zasedací místnost OÚ od 19:30 

22. srpna 
sobota 

Pouťová beatové zábava – Legend rock 
areál Koupaliště Bystré od 20 hodin 

23. srpna 
neděle 

Pouťové odpoledne na náměstí v Bystrém  
13:00 začátek, hudba – ZUŠ Dobruška pod vedením p. Tošovského  
15:00 – králičí hop, 16:00 – pouťový fotbalový mač na hřišti U Roboty  
Po celé odpoledne atrakce pro děti, výstavy, občerstvení 

29. srpna 
sobota 

Bysterské beatové léto 
areál Koupaliště Bystré od 18 hodin 

5. září  
sobota 

Orlické ozvěny 
areál Koupaliště Bystré od 14 hodin 

6. září  
neděle 

Dětský den 
Bude upřesněno 

16. září 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
Zasedací místnost OÚ od 19:30 

24. září  
čtvrtek 

Setkání bysterských seniorů 
Výlet, odjezd 13:30, více na pozvánkách 

4. října  
neděle 

Vítání občánků 
Místnost SPOZu- budova bývalé školy od 10:30 hodin 

10. října 
sobota 

Dan Bárta a Ilustratosphere 
Centrum Elada, Bystré od 19 hodin 

14. října  
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
Zasedací místnost OÚ od 19:30 

11. prosince 
pátek  

Southern Avenue 
Centrum Elada, Bystré od 20 hodin 


